
VI. pokrajinska skupščina UJU poverjeništvc 
Ljubljana v Celiu, dne 16., 17. in 18. julija 1926 

Cenjeni tovariši in tovarišice! 
Ko ie ožii sosvet na svoii 8. seli dne 

8. maia 1926 razmotrival o kraju in času 
letošnje pokrajinske skupščine, ie sklenil 
z večino elasov. da bodi skupščina v 
Celju, ki leži nekako v središču vseh 
okrajnih učiteljskih društev našega po
verjeništva. Večina članov ožieea so
sveta ie stala na stališču da mora^ nu
diti članstvu priliko za čim večjo in čast" 
nejšo udeležbo na letošnji skupščini, k: 
bo razpravljala o velevažniih organizač
nih zadevah. Omeniam. da so se izrekla 
za Celie tudi nekatera okrajna učiteljska 
društva. Preidem takoj k stvarnemu po
ročilu. 

Poslovanie ooverieništva. 
UJU — poverjeništvo Ljubljana šteje 

letos 2745 članov ki so porazdeljeni na 
32 nkraini učiteljski društvi. 

(Tajnikovo poroči lo, ki ga j e podal n a de legac i j skem zborovanji 
Ine 17. in l l la 1936, strok, tajnik tov. J O* 11» L.APAJNE.) 

Iz navedenih podatkov vidimo, da je 
naraslo v tekočem poslovnem letu šte
vilo naših članov za 62. kar ie vsekakor 
razveseljivo dejstvo. Prepričan na sem. 
da ie izven naše organizacije še dokaj 
učiteljev in učiteljic, ki jo gledajo postra
ni in se ne včlanijo večkrat nrav iz ma
lenkostnih in osebnih razlogov. Vsi smo 
učitelji, vsi imamo iste cilie in enake in
terese. Zato oa vsi v stanovsko in stro
kovno organizacijo! 

Iz »Letnih poročil«, ki ste iih poslali 
ooverieništvu. povzamem, da ie bilo dru
štveno delovanipi pri večini društev iako 
živahno. Več društev ie zborovalo v pre
tekli upravni dobi skoro redno vsak me
sec, druga zopet redno vsak drugi me
sec. Vseh zborovani ie bilo 148 s 152 pre
davanjema. Predavateljev ie bilo 128. 
Največkrat ie zborovalo mariborsko 
učiteljsko društvo, t. i. 9krat z 10 preda
vanji, dočim ie zborovalo kranjsko uči
teljsko društvo 7krat in imelo 16 preda
vani. Te številke iasno kažejo koliko 
prosvetnega dela ie izvršilo učiteljstvc 
v svojih društvih. Poverjeništvo ie bile 
z društvi v vednem stiku. Vendar ome
njam, da ie bil osebni stik malenkosten, 
ker smo imeli mnogo izdatkov /a seje 
ožjega sosveta tako da ni oreostaialc 
denarja za razne posete. 

V naši centralni organizaciji ni bile 
nikakih izprememb. Glavna skupščina se 
ie vršila v Subotici 27.. 28 irt 29. avgusta 
1925. O poteku skupščine ie poroča! 
»Učiteljski Tovariš«. Slišali ste' pa tud: 
poročila, ki so Vam Jih podali Vaši dele
gati. Naše poverjeništvo ie bilo na skup
ščini dobro zastopano in upoštevano 
Naši zastopniki so bili v vseh odborih, 
Referat tov. Ljudevita Potočnika »O šol
skem nadzorstvu in nadzornikih« ie bil z 
odobravanjem sprejet. 

Omeniti moram samo. da ie bile 
zborovanje zelo burno Strankarske stra
sti so iprikipele do vrhunca, iasna slika iti 
svarilen zgled kakšna ne smeio biti na
ša zborovanja. Mislili smo. da zavlada 
PO skupščinah v zadnjih letih vendar Že 
mir in red. kakor ga zahtevata ugled na
šega stanu in dostojnost učiteljskega 
parlamenta. Potrebno se mi zdi oovdariti 
s teea mesta, da temu reledu mi ne 
smemo sledi«. Smelo trdim da so dokaj 
pripomogli k rešitvi situacije v Subotici 
prav naši govorniki. 

Na novratku s skupščine so odšli za
stopnik; (TŽieos <inKw+c , r R M I T M ^ t« 

1925: 1926: 
1. Brežiškosevniško 78 8 1 + 3 
2. Celjsko 132 136 + 4 
3. Črnomeljskb 72 80+: 8 
4. Gornjegrajsko 29 3 3 + 4 
5. Kamniško 82 81 — 1 
6. Kočevsko 97 114 + 17 
7. Konjiško 59 70 + II 
8. Kozjansko 4 1 33— 8 
9. Kranjsko 102 119 + H 

10. Krško 120 123 + 3 
11. Laško 105 105 
12. Svetolenartsko 47 4 6 — 1 
13. Doinjelendavsko 61 6 7 + 6 
14. Litijsko 92 83— y 
15. Ljubljansko 164 165 + 1 
16.. Ljubli. okolica 195 206+11 
17. Ljutomersko 73 7 1 — 2 
18. Logaško 76 76 
19. Marenberško 37 3 9 + 2 
20. Mariborsko 126 114—12 
21. Marib. šolski okraj 113 113 
22. Mežiško 48 4 9 + 1 
23. Murskosoboško 114 102 — 12 
24. Novomeško 90 101 + 11 
25. Ormoško 56 5 8 + 2 
26. Ptujsko 132 1 2 9 — 3 
27. Radovljiško 106 102— 4 
28. SaVinjskovransko '34 3 6 + 2 
29. Slovenjebistriško 59 7 0 + 1 1 
30. Slovenjgraško 34 30 — 4 
31. Šmarskorogaško 70 7 2 + 2 
32. Šoštanjsko 39 4 1 + 2 

skupaj . 2683 2745 + 62 



svrho poseta pri prosvetnem ministru R. 
Veljj Vukičeviču. V sporazumu z Glav
nim odborom so mu tolmačili težnje in 
želje slovenskega učitelistva in prosvet
ne razmere v Sloveniji. Zlasti so se za
vzemali za učiteljsko stalnost in Mi od
ločno proti vsakemu nepostavnemu pre
meščanju. 

Po lepo uspeli pokrajinski skupščini 
v Šoštanju dne 4. in 5. iuliia 1925 se je 
pričelo podrobno organizacijsko delo. Na 
skupščini sprejete sklepe in resolucije le 
razposlalo poverjeništvo šolskim uprav
nim oblastvom. centrali UJU. poslanskim 
klubom in raznim listom, da b! tako za
interesirali lavnost o našth težnjah in za
htevah. 

Od zadnje pokrajinske skupščine so 
se vršile oni vodstvu organizacije do 10. 
januarja 1926 tri seie ožjega sosveta, tn 
sicer: 1. oktobra in 28. novembra 1925 
ter 9. ianuaria 1926. ki so se iih udeleže
vali vsi člani ožiega sosveta. Na teh se
jah se ie razpravljalo o tekočih prosvet
nih in stanovskih zadevah, o doooslanih 
predlogih okrajnih učiteljskih društev tn 
dr. Sejni sklepi so se odposlal: na pri
stojna mesta. V sejah se ie začelo raz
pravljati tudi že o načelnih smereh, ki 
naj iih zavzame organizacija, >:n oa o fi
nančnem stanju poverieništva. ki ie siKlo 
vedno iasneie na dan. 

Potrebno se mi zdi omeniti akcijo 
glede sprejema učiteljstva na višjo peda
goško šolo v Zagrebu in Beogradu. Na 
tozadevno okrožnico se je priglasilo 
mnogo tovarišev in tovarišic Sprejeti so 
bili oni. ki so imeli odlično oceno v zad
njih dveh letih. 

Važna ie tudi ustanovitev učiteljske
ga pevskega zbora dne 1. novembra 
1925. Poverjeništvo ie zastopal na usta
novnem občnem zboru poverjenik »Uči
teljski Tovariš« oa ie poročal o ustano
vitvi. Ker vrši pevski zbor lahko veliko 
kulturno misijo v našem stanovskem oo
kretu. ie dolžnost organizačmh članov. 
da ea podpirajo z vsemi! razpoložljivimi 
sredstvi. Potom okrožnice ie pozvalo po
verjeništvo okrajna učiteljska društva za 
pristop kot podporen član. Pevsk1 zbor 
ie imel že iaven nastati, ki sp ie tevršil 
prav častno na koncertu v Ljubljani. 

V tej dobi ie imenoval ožji sosvet na 
razpisano mesto knjižničarja tov. Veko
slava M 1 e k u ž a . ki vrši obenem tudi 
posle tajnika centralnega narodnopro
svetnega odseka. To mesto ie bilo nujno 
potrebno. Tov Mlekuž ie na novo uredil 
našo centralno knjižnico Pri ooverieni
štvu v Ljubljani prav strokovniaško. Iz
popolnjuje io z raznimi strokovnimi knji
gami in beletrističhimi spisi intenzivno. V 
par letih bomo lahko prav ponosni na 
svoio pedagoško knjižnico Koliko posla 
ima kot tajnik narodnoprosvetnega od
seka, ve le oni ki opazuie podrobno nje
govo delo. O tem sledi še posebno poro
čilo. 

Omenil sem že, da sta začelt člane 
ožiega sosveta vznemirjati paralelno dve 
vprašanji, finančno in načelno. Dolgovi 
Učiteliski tiskarni so presegli v dveh le
tih nepričakovano visoko vsoto. Treba ie 
bilo dognati vzroke nastalega dolga in 
skleniti, kako sanirati eosoodarsko sta
nje poverieništva. V načelnem vprašanju 
ie vztrajala večina članov ožiega sosve
ta na stališču, da imej organizacija na
pram vsem političnim strankam proste 
roke in da se strogo ščitijo pravice k' jih 
učitelistvu zagotavlja činovnliški zakon. 
Protivila se ie zlorabi čl 71. v politične 
svrhe. Odločno smo vztrajali na stališču 
učiteljske stalnosti, ki nam io iamč! 
ustava. 

dpozariam da se ie ideia depolitiza
cije lela propagirati tudi med srbskimi 
tovarišičlani glavnega odbora, kar sem 
takoi ugotovil na božični seji glavnega 
odbora v Beogradu. t 

Ker so bili nekateri člani ožjega so
sveta drugačnega nazirania o stanovski 
organizaciji, smo stavili na dnevni red 
seie širiega sosveta dne 10. ian. 1926 
Dimnikovo poročilo »Smer stanovske 
politike. Kot poročevalec ie blil določen 
tov. Liudevit Potočnik, dočim ie imel to
variš Dimnik nalog, zagovarjati doteda
njo smer stanovskega glasila, ki ie bila 
protivna osebnelmu naziranju poverjeni
ka širii sosvet bi se imel na temelju 
razprav izjaviti o nadaliniih smernicah 
stanovskega gibanja. 

Razprava o novih smernicah ie dala 
povod, da so se posamezna okrajna uči
teljska društva, zlasti ona iz mariborske 
oblasti pred vsemi Me*ško učiteljske 
društvo, iela pripravljati za debato in Iz
delala svoio spomenico, ki ie izšla v ob
liki »Deklaracije«, o bistvu, nalogah h 
smernicah naše stanovske politike. P( 
sklppn evoie^a društva i p. poslal tovariš 

Mencin deklaracijo 4. januarja 1926 oo
verieništvu kot predlog za seio širiega 
sosveta, ki nai io prepusti v končno od
ločitev delegacigiskemu zborovanju. Ta 
predlog ie stavil poverieniik z dnevnega 
reda seie ožjega sosveta dne 9. januarja 
1926. Kljub temu ie prišel v razpravo na 
seii širiega sosveta dne 10. ianuaria 1926. 
Utemeljeval ga ie tov. Mencin. Po za
ključku debate ni hotel dati poverjenik 
predloga na glasovanje, sklicujoč se prt 
tem na čl. 68. poslovnika. Nastala ie bur
na debata, ki io ie zaključil predlog tov. 
Mencina ki se ie glasil: V imenu učitelj
skega društva za Mežiško dolino 'izjav
ljamo, da smatramo delovanje ooverjeni
štva kot protivno smeri, ki jo odreja de
klaracija in predlagam, da se Sni sosvet 
pridruži tei izjavi. Nato poda poverjenik 
zase in za strokovnega tajnika ostavko. 
Seia ie bila zakliučena. 

Poverjenikov namestnik tov. Anton 
G n u s ie sklical seio ožjega sosveta dne 
16. ianuaria t. 1 Nanio ie oovabiil oba na
mestnika tov. Vilibalda R u s a in tov. 
Mariio G o d c e v o. V smislu čl. 13 pra
vil UJU se ie ožji sosvet nanovo konsti
tuiral. Za poverjenika ie bil izvoljen tov. 
Anton G n u s za tajnika pa tov. Josip 
L a p a i n e. Oba sta mesti prevzela Za 
poslovnega tajnika ie nominiral ožji so
svet tov. Josiipa K o b a 1 a . strokovnega 
učitelja in blagajnika Učit. konvikta v 
Liubbani. Izpremembo v vodstvu pover
ieništva smo iavili kf. policijski direkciji 
v Ljubljani z dopisom z dne 18. januarja 
1926. št. 19. Istotako smo obvestili o tem 
tudi glavni odbor UJU v Beogradu pod 
štev. 23. 

Novo nastali položai v vodstvu or
ganizacije ie zahteval da se ie moral ožJi 
sosvet pogosteje in intenzivneje sestajati 
k seiam. Po seii širiega sosveta ie imel 
ožji sosvet svoje seie dne 16. in 23. janu
arja, dne 23. marca. 10 aprila 8. maia, 
16. junija in 16. julija, skupai sedem sej. 
Dogodki so zahtevali, da bi se moral ožli 
sosvet sestajati še pogosteje. Ker ie bilo 
to nemogoče, nuine tekoče zadeve pa 
smo morali reševati hitro in točno se le 
ustanovila s soglasnim sklepom seje ož
jega sosveta z dne 23. januarja 1926 
eksekutiva ožjega sosveta našega pover
ieništva. ki so io tvorili: poverjenik Gnus, 
tajnik Laoajne urednik Dimnik blagaj
nik Pegiic in tov Rus. Eksekutiva ie mo
rala svoje delo protokolarično ugotoviti 
in sproti obveščati ostale član p ožiega 
sosveta o 'svojih sklepih Eksekutiva ie 
imela v celem 5 sei. 

Ožji sosvet je točno reševal vse te
koče zadeve poverieništva. Podrobno o 
tem poročati se mi ne zdi potrebno, ker 
smo o vsaki seii ožiega sosveta objavili 
poročilo v »Učit. Tovarišu«. Omenim naj 
le da smo. izvršujoč predlog širiega so
sveta z dne 10. januarja t. 1 prav v vseh 
sejah razmotrivali. kako bi spravili v red 
finančno vprašanje poverjeništva in li
stov. Intenzivno smo se posvetovali, ka
ko bi sanirali dolg. ki je nastal pri Učit. 
tiskarni v letih 1924. in 1925. Blagajnik 
ie prejel naročilo, da poroča o blagajni
škem staniu na vsaki seii ožiega sosveta 
in uredi račune poverieništva 'in »Zvon
čka« do konca meseca marca, nakar naž 
nadzorni odbor in gospodarski odsek 
ugotovita finančno stanie poverjeništva. 
To se ie zgodilo 31. marca in 1. aprila. 
Načelnik nadzornega odbora tov. Luz
nar ie razposlal na vse predsednike okraj
nih učiteljskih društev revizijsko poro
čilo. Okrajna društva so o njem razprav
ljala in zavzela svoje stališče Ker se več 
članov ožiega sosveta ni povsem strinja
lo s poročilom in ie zavzela tudi večina 
okrajnih društev protivno stališče, le 
sklenil ožji sosvet ponovno revizijo, ki 
nai io izvrši poseben odsek. Proti temu 
so posamezniki protestirali in zahtevali, 
da odloči o ponovni reviziji računov za 
leto 1925. delegacija. Za pregled računov 
v letu 1926 je bil nominiran zopet pose
ben odsek, ki pa ni mogel zaradi stav
ljenih zaprek izvršiti svoiega dela. Te 
račune ie pregledal od nadzorstva pred
sednik tov. Luznar sam. 

V podrobnosti se ne bom spuščal, 
ker boste o tem slišali pri blagajniškem 
poročilu. 

O novem pokretu v naši stanovski 
organizaciji ie sklepal ožii sosvet na svo" 
ji seji dne 23. ianuaria. Sklenil ie pozva
ti vsa včlanjena društva da iralzpraVljajc 
o novi smeri, ki jo začrtava deklaracija 
kar se ie zgodilo z okrožnico z dne 17 
februarja t !.. štev. 100. Uspeh ie bil ta 
da se ie izjavilo za nove smernice sta 
novske politike 29 društev. 3 so io pa od 
klonila. Glede oblike se ie 25 društev te 
reklo za novo smer v obliki deklaracije 
4 društva na v obliki strogega izvajanji 
člena 2. oravil s strani bodočega vod 

stva organizacije Končna redakcija se te 
prepustila odsekom in skupščini. 

Ker se povsod ne krijeio okrajna 
učiteljska društva s svojimi šolskimi in 
političnimi okraji, smo iih pozvali, da se
stavijo kataster šol. Zlasti ie bilo to po
trebno, ker smo mogli uporabljati stalež 
le deloma. Okrainim društvom smo raz
poslali tiskovino, ki so io vrnila izpolnje
no. Iz katastra ie razvidno: značaj šole, 
pošta, pod katero okrajno društvo, šol
ski, sodni in politični okraj spada. Kata
ster ima trajno vrednost. 

Opravilni zapisnik izkazuje od po
krajinske skupščine do konca šolar leta 
1925 (od 347 — 642) 295 številk, od no
vega leta dalie do danes pa 645 številk, 
skupai torej 940 številk, kar znači pre
cejšnje delo Poleg tega ie še nešteto do
pisov poslalo uredništvo »Učit. Tov.«, 
knjižničar in tajnik nar.prosv odse'ka m 
pravnoobrambni odsek. Ako sumiramo 
vse te številke spozna lahko vsakdo, da 
smo izvršili v nrošli poslovni dobi mnogo' 
jako mnogo dela. Ob tej priliki prosimo 
vse predsednike, tajnike, sploh funkcio
narje okrajnih učiteljskih društev, naj 
točno vrše SVOJO dolžnost. Zelo mučno 
je. ako moramo po večkrat urgirati reši
tev tega ali onega poročila Tudi pover
jeništvo ima svoie obveznosti napram 
Glavnemu odboru, ki iih pa ne more iz« 
vršiti, ker nima poročil okrajnih učitelj
skih društev. 

Naš tisk. 
Naše poverjeništvo je vzdrževalo v 

polnem obsegu svoi stanovski tisk. Iz
dajalo ie svoj stanovškopolitiški list 
»Učit. Tovariš«, pedag. znanstveni list 
»Popotnik«, mladinski list »Zvonček« m 
kot prilogi »Učit. Tovarišu« list za naš 
učiteljski naraščaj »Učiteljsko Omladi
no« ter list za mladinske narodnopro
svetne organizatorje in splošno organi
zacijo učiteljskega prosvetnega dela 
»Prosveto«. 

Mislili smo. da bi se obe prilogi, t. j . 
»Učit. Omladina« in »Prosveta« emanci
pirali in se omenili, prva samo na krog 
našega naraščaja, druga na organizator
je izven šolskega prosvetnega dela. na 
odbornike okrajnih narodnoprosvetnih 
odsekov. V tem slučaju bi lista lahko za 
isti denar izhaiala v večiem obsegu a v 
manjši nakladi. 

Toda tudi te načrte bo oviralo go
spodarsko stanie poverjeništva in ožii 
sosvet je moral že sam upoštevati po
trebno štednjo za poverjeništvo z ozi
rom na obremenitve, ki iih še imamo. In 
Je s proračunom začasno ukinil prilogo 
»Prosveta«. 

Tako nam bo nepovoljno gospodar
sko stanje oviralo še marsikateri kultur
ni polet organizacije. 

Povdariti Pa moramo da se naše 
učiteljstvo vse premalo zaveda moči ti
ska, in lahko rečemo da so žrtve, ki jih 
izdajamo za naš tisk še. naiolodonosnei
še naložene Tega bi se šele zavedali ko 
bi svojega tiska ne imeli. 

Osebne zadeve članstva. 
Potrebno se mi zdi nadalje, da se 

dotaknem v prav kratkih potezah tudi 
osebnih zadev. Takoi omenjam da se M
so vršile pri nas v pravkar orošli uprav
ni dobi nikake posebne, nersekuciie z iz
jemo posameznih slučajev, od katerih 
sta dva prav občutna. Je to odsta
vitev oblastnega šolskega nadzornika 
tovariša Henrika Schella v ' mariborski 
oblasti in na upokojitev tov. Martina 
Matka. steskega šolskega referenta v 
Novem mestu. Za oba ie storila organi
zacija v polni meri svoio dolžnost. Upa
mo, da PO Matkov slučaj ugodno rešen. 
Ker poverjeništvo ne more vedeti, komu 
se ie zgodila krivica ie pozvalo .v »Učit. 
Tovarišu«, naj se iaviio posamezniki. 
Storili smo svoio dolžnost, v kolikor smo 
mogli. Intervenirali smo ustno in pisme
no, da se ukine odredba glede sreskih 
šolskih nadzornikov, ki lim omejuie pri 
zborovanjih članske pravice. Preieli smo 
negativen odgovor Ker so nam očitali 
nekateri učitelji da smo premalo odločni 
v tem oziru moram povdariti da pover
ieništvo ne more posredovati ako mu 
niso znani slučaji krivice. Zato poživlja
mo, da iavite vsako krivico pravočasno 
Protestirali smo tudi proti nekaterin 
krivičnim slučajem ori namestitvah iese
ni in napravili vlogo naj se službe ne od
dajajo tik pred potekom razpisa, ker J< 
sicer razpis iluzoren. Protest društva «611 
teljic v Ljubljani in še nekaterih okrajni! 
učiteljskih društev proti odloku eledi 
nošn.ie PO modi smo poslali na pnstojn< 
mesto. 

Veliki župan ljubljanske oblasti Je flz 
dal pod U. br. 5808 dne 22. maia 1926 n; 
vsa upraviteljstva osnovnih šol navodil; 

za sestavo proračuna za stvarne šolske 
potrebščine. Ta odlok je vzbudil med 
učitelistvom veliko vznemirjenja in isto
časno tudi veliko skrb za napredek in 
procvit šolstva in narodne prosvete. 
Ako se bo odlok izvajal rigorozno. do
nese v naše šolstvo lahko katastrofalne 
posledice. Ožji sosvet ie razpravljal o 
tem in zavzel svoie stališče. Na mero
dajna mesta smo odposlali utemeljeno 
vlogo. 

Pozabiti ne smem tovarišev in to
varišic iz Primorske ki delujeio med mu
rni kot kontraktualnj učitelji oziroma 
učiteljice, ker nimaio še našega držav
ljanstva. Na naš tozadevni poziv se je 
javilo več tovarišev in tovarišic iz obeh 
oblasti. Napravili smo skupno vlogo in jo 
poslali na merodaina mesta v svrho sko
raišme rešitve niih državljanstva. 

Pravnoobrambni odsek. 
V naši organizaciji ie bil svoiečasno 

v zaščito pravnega in materijalnega po
ložaja članstva ustanovljen kot eden naj
potrebnejših pravnoobrambni odsek 

V 38. številki »Učit. Tovariša« Iz 
leta 1925. ie bil objavljen osnutek pravil
nika teca odseka. Po sklepu pokrajinske 
skupščine v Šoštanju ie bila sklicana 9. 
januarja t. 1. seia tega odseka v svrho 
končne redakcije osnutka pravilnika. O 
delu in uspehu bo poročal odsek sam. 
Omenim nai tukai nešteto vlog ki so jih 
poslali člani temu odseku. Vse so se toč
no in pravno pravilno rešile. V neštetih 
slučaiih smo posredovali 7a nakazilo pla
če, poviišic. izplačilo pokojnine o preme
stitvah in drueih osebnih in pravnih za
devah našega članstva. Storili smo svojo 
dolžnost. Ako njismo vedno uspeli, leži 
krivda drugod. 

Prosvetno delo učiteljstva. 
Kdor bo pisal kulturno zgodovino 

našega naroda, ne bo smel prezreti pro
svetnega dela učitelistva med niim. Sme
lo trdim, da ga ni kulturnega društva, 
kjer bi ne bilo učitelja poleg. Večina pro
svetnega dela v teh društvih sloni le na 
ramah učiteljstva. Brez njegovega udej
stvovanja bi prav kmalu propadlo. Naša 
organizacija ima tri liste, ki delujejo v 
prosvetnem pravcu So to: »Učiteljski 
Tovariš« s prilogo »Prosveta« in »Uči
teljska Omladina«. »Popotnik« in »Zvon
ček«. Omenjam dalie Slovensko Šolsko 
Matico ki izdaia že lepo vrsto let svoje 
publikacije. Zanjo bi se moralo učitelj
stvo bolje oereti.Vsak član našega udru
ženia bi moral biti tudi član Slovenske 
Šolske Matice. 

Tudi našega samoizobraževalnega 
dela ne smem prezreti. Kako intenzivno 
stremi za tem naše učitelistvo. nam ka
žejo priglašenci za razne tečaje. Za 40 
mest se oglasi po 100 in še več udeležen
cev Razni tečaji v letošnjih počitnicah v 
Ljubljani so prenapolnjeni. Za pedagoški 
kurz v Beogradu se ie prijavilo tudi pre
cev tovarišev in tovarišic. Za spreiem v 
višjo pedagoško šolo v Zagrebu in Beo
gradu članstvo vedno povprašuje. Peda
goški teden v Mariboru ie bil prav mno
goštevilno obiskan. Vse to in še mnogo 
drugega so vidna znamenja da se zave
da naše članstvo svojega visokega pro
svetnega zvania. Narod s takimi oro
svetn/imi delavci ne more propasti Pro
svetnega delovanja pri našem učitelj
skem naraščam v Ljubljani in Mariboru 
ne bom omenial. ker bo o tem poroča? 
odsek. 

Šolski zakon. 
Usoda šolskega zakona ie tesno Zve

zana z nestalnostjo naših državnoprav
nih razmer in kljub osemletni dobi po 
osvoboieniu še nimamo ne enotnega niti 
okvirnega šolskega zakona. 

V tem pogledu ie učitelistvo deljeno. 
En del smatra za nujno potrebo, da iz
dela in snreime narodna skupščina eno
ten šolski zakon, druei del učitelistva pa 
smatra za bolje, če ne dobimo še enot
nega zakona, ker bi ta utegnil ufeiniti 
nekatere dobrine in noteeniti šolstvo po
sebno v Sloveniji navzdol mesto navzgor 

Novega načrta šolskega zakona ) 
tei upravni dobi nismo dobili, dasi ie^ bi 
predložen elaborat k zadnjemu načrti 
od strani Glavnega odbora UJU. kako: 
ga ie soreiela Glavna skupščina v Subo
tici. takratnemu ministru prosvete gosp 
Velji Vukičeviču. Z njegovim odhodon 
.le odpadlo tudi vsako nadaljno delo m 
šolskem zakonu in razen par časopisni! 
vesti ni bilo resnega dela na zakonu. 

Ločitev šolske uprave od oolitične. 
Tesno zvezano s tem vprašanjem i1 

tudi vprašanje ločitve šolske uprave o< 
politične. Borba učitelistva v tem oogle 



du ie zadobila posebno oo odpravi višje
ga šolskega sveta ostrejše lice Das» po
sebno politiki niso zadovoljni s to platjo 
našega boja. se mora učitelistvo zave
dati da se orav v tei točki zrcali odlo
čitev demokratične ali nedemokratične 
ureditve šolske uprave. V tem ooglectur 
smo se skoro z novim proračunom bli
žali rešitvi tega vprašania in skoro 01 
dobili in dosegli z ustanovitvijo prosvet
nih direkcij ločitev prosvetne uprave, da 
ni političen veter odnesel tudi teh načr
tov in, nam tako ustavil to borbo za čas, 
ko bo zooet vprašanje načrta novega 
šolskega zakona postalo aktualno. 

Naše gospodarske ustanove. 
Nuino potrebno se mi zdi da se v 

svojem nadaljnjem poročilu dotaknem 
tudi nekaterih naših gopodarskih usta
nov. So to: Učiteljska tiskarna. Samopo
moč. Učiteljski konvikt. Učiteljski dom 
in Hranilnica in posojilnica učiteljskega 
konvikta. Težko se dotaknem tega vpra
šanja. K temu me silijo zadnji dogodki 
in oa predlogi, ki so jih doposlala neka
tera društva. Mnenja sem. da moramo o 
tem razpravljati. Saj nosijo ustanove 
n a š e ime. Popolnoma upravičeno bodo 
nosila ta naslov samo tedai. ko bodo last 
organizacije, last celokupnega učitelj
stva. Ne morem pa tega priznat' vse do
tlej dokler so v teh ustanovah včlanjeni 
le maloštevilni tovariši in tovarišice. 

Učiteljska tiskarna ie rentabilno pod
jetje. Prizadevati si moramo, da io dvi
gnemo ter priporočamo vedno in povsod. 
Skrbimo da pristopi vsai z enim dele
žem vse naše članstvo, da čuti tako svo
io moralno dolžnost. 

Umesten se mi zdi oredloe brežiško
sevniškega učiteljskega društva, ki se 
glasi: Naše gospodarske organizacije naj 
bodo izraz gospodarske moči cele orga
nizacije in članstva zato nai temelie na 
načelih najširšega demokratizma ter nai 
ostanem deležu' kolikor mogoče nizki, da 
bo omogočen pristop čim večjemu šte
vilu članstva. 

Teun 'besedam sledi predvsem Uči
teljska Samopomoč ki se ie pod spret
nim vodstvom tov I v a n a K o c i j a n 
č i č a dvignila v zadnjih dveh letih do 
neverjetne višine Danes šteie 1930 čla
nov, posmrtnina ie 9650 Din. Rezervni 
fond znaša okroe 140.000 Din. Ima do
brodelen namen, da pomaga ob smrti 
preostalim v najhujši stiski ter blaži gor
je v potrtih srcih. Sedai snuje še zava
rovanje naše dece za slučaj smrti. Kdor 
se zanima za Učiteljsko Samopomoč, nai 
se udeleži občnega zbora 

Učiteljski konvikt gradimo že 32. 
, leto. Dom bi nam bil ob raznih prilikah 

neobhodno potreben, delal bi nam čast 
in ponos. Z letošnjim letom smo uvedli 
obvezno članarino, a uspeh ni zadovo
ljiv. Vzrok: premalo zanimanja in sta
novske zavednosti, slabe materijalne 
prilike, zemljeknjižna obremenitev last
ninskih pravic. 

Obvezno plačevanje članarine je 
uvedel tudi Učiteljski dom v Mariboru, 
čigar splošni položaj ie v primeri .z Uči
teljskim konviktom ugodnejši. 

Hranilnica in posojilnica Učiteljske
ga konvikta je tudi del naših stanovskih 
organizacij. Nudi posojila pod ugodnimi 
pogoji proti odplačevanju v oolutbno iz
branih določenih mesečnih obrok'h
Stalne hranilne vloge, ki jih Pa med na
mi menda ni preveč, obrestuje 7%. 

V nadaljnje razmotrivanje se ne 
bom spuščal. 

Naše materijalno vprašanje. 
Dotaknem naj se še našega materi>

jalnega vprašanja. P 0 sprejetju zakona o 
civilnih uradnikih in ostalih državnih 
uslužbencih smo mislili. da smo dobili 
nekaj stalnega, neizprelmehljivega. Ni
hče izmed nas ni pričakoval da morejo 
zakoni o dvanaistinah in finančn" zako
ni spremeniti pridobitve činovniškega 
zakona. A motili smo se. Marsikatere 
pridobitve so nam odvzeli zakoni o dva
nastinah. Naprtili so nam takozvano 
komorsko doklado. Državni svet ie od
'°čil da se oovišice ne Priznavajo od 
dneva dospelosti, temveč šele od dneva 
podpisa dotičnega ukaza če ni v njem 
izrecno naveden dan napredovan/ia. Za
to opozarjamo vse prizadete, da vlagaj n 
prošnje za povišice pravilno opremljene 
in pravočasno. V zadnjem času se izda
jajo ukazi in odloki v katerih ie točno 
označen dan napredovanja in ni mogo
če da bi učitelj trpel škodo. *e tudi vlo
ži nrošnjo potem, ko mu ie dosioela polo
zama plača v izplačilo. Kljub temu se ne 
smemo zanašati. 

Najhujše zlo oa nam ie prinesel fi
nančni zakon za budžetno dobo 1926J27. 
n sicer zvišanje službene dobe s pravico 
Jo pokojnine od 10 na 15 let in priznanje 
15% v penzijo le pri polnih 35 službenih 
letih, pri katerih se šteje 34 let. 6 mese
cev in 1 dan za polno službeno dobo. ln
direktno smo krivi tega sami. ker smo 
imeli v naših vrstah tovariše, ki niti s 40. 
leti in še več niso hoteli zaprositi za po
koj. Navesti moram še odbitek stanari
ne, ki io odtegujejo tovarišem in tovari
šicam za naturalno stanovanje. So to po 
večini naši šolski upravitelji in upravite
ljice. ki ne prejemajo danes za svoje pi
sarniško delo nikakih posebnih doklad. 
To ie nemoralno, nečloveško Zato se 
danes le redki tovariši poteguieio za 
upraviteljska mesta. Vsako delo bodi tu
di plačano! 

Omenim nai tu naše tovariše sreske 
šolske nadzornike, ki so jim ukinili pičlo 
doklado ki celo potni pavšal. 

Finančni zakon nam ie vzel pravico 
do brezplačnega zdravljenja v državnih 
bolnicah v H. razredu in nas potisnil v 
III. razred. Ako stanovanjski zakon ne 
bo podaljšan, zopet mnogo izgubimo. 
Nešteti tovariši in tovarišice bodo po
stavljeni na cesto. Mnogi bodo izročeni 
na milost in nemilost hišnih gospodar
jev, ki bodo zahtevali od nas tako viso
ko stanarino, da ie ne bomo zmogli. 

Finančni zakon ie ukinil tudi člen 
123. čin. zakona, po katerem ie prejel 
uslužbenec predujem ali posojilo v viši
ni trimesečnih prejemkov, ako nastopi v 
rodbini bolezen, smrt ali druga skrajna 
sila. 

Odpravili so še za nadaljnja 3 leta 
stalnost, ki nam ie zajamčena z ustavo 
in speciialnimi zakoni. 

.Člen 90. fin. zakona tolmači, da Je 
premestitev na razpis ali konkurz sma
trati kot premestitev na lastno prošnjo 
in se ob takih prilikah ne izplačalo selit
veni stroški iz državne blagajne. Pravico 
do selitvenih stroškov imajo samo učite
lji novinci, ko prvič nastopijo državno 
službo in učitelji, premeščeni no § 71., 
t. i. po službeni potrebi. 

V pokojnino se všteva višia skupina 
položajne plače le tedaj, če jo ie upoko
jenec užival eno leto. 

Proti vsemu temu moramo najod
ločneje povzdigniti svoj elas tako. da ga 
bodo slišali vsi odgovorni in merodajnt 
činitehi. 

Edini svetli točki bi bili izplačeva
nje razlik, ki Se ie baie že pričelo pri niž
jih državnih uslužbencih in pa orevedpa 
kronskih upokojencev v dinarske, kar je 
usoeh Osrednip, zveze državnih name
ščencev. 

* * 

Poročilo obsega večinoma organi
začno ooslovanie našega poverieništva. 
Jasnejše bi bilo. ko bi ocenjevalo splošno 
gibanje vseh naših poedinic ki so osno
va našemu Udruženju. 

In še merodajnejše bi bilo če bi se 
delovanje našega ooverjeniškega okrož
ja presojalo s stališča celokupne organi
zacije UJU. 

Z novo državo smo prestopili meje 
provincijalizma, država nas Je sprejela 
med svoip uradnike z ustavo ie dala 
smernic našemu delovanju PO nalogah, 
ki jih imamo izvesti med narodom. Uje
dinjenje SHS ie danes še na oaoiriu ni 
na v src'h našega naroda To seme mora 
zasejati šele učiteljstvo. ki ima težko 
odgovornost napram' zgodovini in bo
dočnosti. 

Širiti srčno ujedinienje med ljud
stvom bo zamoglo samo ono učitelistvo, 
ki se zaveda teh dolžnosti tudi v svo.iin 
vrstah. Bodi Srb ali Hrvat oravoslavec 
ali mohamedanec. politik ali nepolitik, 
vsakdo bodi dobrodošel v naših vrstah. 
Proč s orovinciializmom ko nas obdaja 
krog in krog železen obroč sovraštva, 
ki nam ogroža našo bodočnost, bodoč
nost našega naroda. Le uiedinieno uči
telistvo bo u.iediuilo narod le stanovska 
neodvisnost bo okrepila naše vrste, dvi
gnila naš ugled in žela. kar obče seje 
sloga. 

M} smo vodili naše delovanje v 
praven državnega wfnstva z ozirom na 
težke politične neprilike v državi in že
limo, da bi se smer v tem pravcu nada
ljevala. Če ie bil naš namen čist in pra
vilen, prepuščamo sodbo Vam in zgodo
vini. Današnje zborovanje naj raizČ'str 
nesoglasja, okrepi nai naše vrste pre
maga nai vse osebne neprfflik« in nai ro
di enako pominenje, kakor rmo ie do
segli na subotiškem kongresu kier se le 
pripravljal razkol v UJU. 

V s l o g i ie moč! 


